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trama de corrupción, esta testigo ha sido amenazada por 
haber contado la verdad para no convertirse en cómplice.

La verdad es que su hermano, Francis Puig, imputado, y los 
Adell Bover, imputados también, le hacían firmar nóminas 
falsas, programas ficticios que nunca existieron, trabajadores 
que nunca trabajaron. Y todo para cobrar más y más subven-
ciones de la administración que usted preside.

Tal y como relata la señora Aular, comillas: «El plan era 
formar tantas empresas y productos como subvenciones 
hubiera para cobrarlas todas» . Señor Puig, míreme a la cara . 
Para conseguirlo siempre fue indispensable una persona: su 
imputado hermano Francis Puig .

La señora Aular señala literalmente: «Francis es la persona que 
tiene la llave de entrada a todas las consellerias. Es la cabeza, 
el cerebro de toda la organización para captar subvencio-
nes». Y añade: «cuando faltaba poco para escuchar de su boca 
“cuando Ximo Puig nos gobierne, nos vamos a forrar”» .

¿Han presentado ya una querella contra la señora Aular sus 
hermanos, señor Puig? Y lo siguiente: ¿cuándo va a dejar de 
tapar la corrupción de sus hermanos?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la vicepresidenta del Consell, a la qual done en 
estos moments la paraula .

Senyora Oltra, té vosté la paraula .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Senyora Ortiz. Mire, vosté té la documentació, referit al 
tema del Comité de Defensa de la Competència . La diferèn-
cia entre el que passava abans en esta comunitat quan 
governaven vostés i el que passa ara és que ara n’hi ha una 
denúncia, actua la Comissió de Defensa de la Competència i 
es multa amb 46.000 euros, siga qui siga. Siga qui siga. Això, 
vostés, quan governaven, no haguera passat en la vida.

I vosté és de veres que té la informació perquè n’hi ha hagut 
una sentència del Tribunal Superior de Justícia. També 
sap perfectament que hi havia un informe dels tècnics de 
defensa de la competència que deien que eixa documenta-
ció no es podia donar .

Jo m’alegre que el tribunal haja fallat al seu favor. M’alegre 
que els drets fonamentals estiguen per damunt de qüestions 
de competència. Però, miren. De totes les demandes que han 
posat vostés, 43 han sigut ja arxivades. Moltes d’elles perquè 
les varen presentar després de tindre la documentació i vostés 
després no van a per ella, perquè no els agrada treballar.

I sap vosté per què pot exercir este dret? Doncs, mire, perquè 
en 2011, fa deu anys, Compromís obrí eixa via amb el primer 
recurs 2011, contractes menors de la trama Gürtel. Vaja per 
Déu, al final corrupció del PP. Price Waterhouse. Vaja per Déu, 
després corrupció del PP . Amb la fórmula 1, entrega sobre 
els estudis d’opinió . Valmor i Fórmula 1, vaja per Déu, corrup-
ció del PP . Els centres escolars 2 i centres escolars 3, vaja per 
Déu, tots els sobrecostos del PP . Denegació del tema de les 
subvencions, cas Cooperació . Vaja per Déu, corrupció del PP .

Sap vosté una cosa, senyora Ortiz?

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyora vicepresidenta…

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Que els germans no es trien, la corrupció sí. I això és el que 
vosté va fer durant anys . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Senyories, continuarem amb la sessió de control. Ara, amb 
la pregunta que en nom del Grup Parlamentari Ciudadanos 
planteja el síndic del grup, l’il·lustre diputat Toni Cantó.

El senyor Cantó García del Moral:

Señor Puig, ¿cuándo van a levantar las restricciones? 
¿Cuándo van a empezar a implementar las medidas que 
pactamos en los últimos presupuestos? Los valencianos lo 
necesitan con urgencia .

Gracias, presidente . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Té la paraula el president del Consell per a respondre a la 
pregunta que s’acaba de formular per part del síndic del grup 
Ciudadanos .

President, quan vosté…

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president .
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Señor Cantó. En relación a su pregunta, que dice que cuándo 
empezamos a implementar los acuerdos, es decir, cuándo 
empezamos a desarrollar el presupuesto de la Generalitat, ya 
se ha empezado. Y este año, además, se ha empezado más 
pronto que nunca. El 16 de enero se abrió ya el presupuesto.

Por tanto, la voluntad es de cumplir, por supuesto, todo el 
presupuesto, entre ello, medidas que acordamos y que creo 
que son extraordinariamente positivas.

En cualquier caso, respecto a lo que usted estaba plan-
teando respecto a las restricciones, las restricciones se 
levantarán cuando sea posible desde el punto de vista 
epidemiológico . A nadie, a nadie, de verdad, le interesa en 
absoluto mantener restricciones por mantenerlas . Nosotros 
no tenemos una posición obsesiva, sino todo lo contrario . Lo 
que queremos es solucionar, superar la pandemia, y para eso 
sí que hay cosas que sabemos.

Todo no lo sabemos . Todo no lo sabemos, ciertamente . Pero hay 
cosas que sí que sabemos. Y es que a mayor movilidad, mayor 
contacto, mayor contagio . Y en los espacios donde se produce el 
contagio, una parte fundamental, desde luego, son también los 
espacios de sociabilidad, uno de ellos son los bares y los restau-
rantes, que para nosotros son fundamentales, porque forman 
parte también de nuestra manera de entender la vida .

Por tanto, eso es la realidad y no podemos hacernos trampas . 
Y es la realidad que se ha aplicado aquí, que se ha aplicado en 
la inmensa mayoría de comunidades autónomas, se ha apli-
cado en la mayoría de países europeos y en todos los ámbitos .

Porque es lo que sabemos. Ojalá tuviéramos también otras 
soluciones. Ahora tenemos un horizonte, que es la vacuna-
ción. Y ese es el gran horizonte que nos abre la puerta a la 
esperanza, sin duda.

Por otra parte, ¿mientras tanto qué? Pues, mientras tanto, 
lo que tenemos es que intentar ayudar al máximo a estos 
sectores. Tenemos que ayudarlos y hemos hecho un plan de 
400 millones de euros que, desde luego, ¿es insuficiente? 
Posiblemente, posiblemente, seguro que es insuficiente. 
Pero es un esfuerzo considerable, el esfuerzo que ha hecho 
esta comunidad autónoma que no ha hecho ninguna otra. Y 
de lo que se trata ahora es de agilizar al máximo.

Le tengo que anunciar hoy que ya todos ayuntamientos, este 
mismo día, habrán recibido todas, todas las ayudas direc-
tas de la Generalitat para que las puedan distribuir. Esa es la 
agilidad y la eficiencia que es necesaria y que ahora, en estos 
momentos, puede ayudar a transitar hacia la normalidad a 
un sector que es fundamental para nuestra economía.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

Continuarem amb la sessió de control. Ara… (Veus)

Té la paraula l’il·lustre diputat Toni Cantó, síndic del Grup 
Parlamentari Ciudadanos .

El senyor Cantó García del Moral:

Señor Puig, no le veíamos aquí desde hace 50 días. Hace 50 
días éramos una de las mejores regiones de Europa y ahora 
somos la peor. Zona cero de Europa. ¿Y no va a haber ningún 
cambio? ¿Ningún cambio entre su personal? ¿Ningún cambio 
en la estrategia? Es que nos parece increíble.

Ante una situación como la que estamos sufriendo se puede 
cerrar y dar ayudas o permitir que se funcione con garantías. 
Nosotros creemos que hay que permitir que se funcione 
con garantías. Lo que no se puede es obligar al cierre y no 
ayudar. Y freírlos a impuestos. Porque eso, señor Puig, es 
como una expropiación .

Llevamos semanas intentando ponernos en contacto con 
ustedes para implementar las ayudas que firmamos. Lo están 
esperando los autónomos . Lo está esperando el turismo 
para prorrogar el bono turístico que ya impulsamos desde 
Ciudadanos. Lo está esperando la hostelería, que espera 
también ese bono hostelero que permitirá que se inyecten 
recursos en cuanto a ustedes les permitan abrir .

Lo necesita el sector de las fiestas, las Fallas, la Magdalena, 
las Hogueras, los Moros y Crisitanos, el Misteri . También 
todas las actividades que llevan asociadas. Porque son gente 
que genera empleo, que genera millones, que genera recur-
sos, que genera marca Comunidad Valenciana. Y porque son 
gente que está en nuestro corazón. La pirotecnia, las bandas 
de música, las floristerías, la vestimenta tradicional.

Y mire, en nombre de todas ellas, le dejo aquí un regalo. Es 
una mascarilla, una mascarilla hecha por nuestros artesa-
nos de la seda. Éramos el centro del mundo en eso. Éramos 
los mejores. Seguimos teniendo algunos de los mejores arte-
sanos, pero ya quedan muy pocos. Y mire, no queremos que 
pase eso con el resto de la Comunidad Valenciana .

Y déjeme repetirle algo que le digo muy a menudo. Señor 
Puig, cambie de socios. Cambie de socios. Dejen de 
pelearse, señores del Botànic, como chiquillos. No puede ser 
que, mientras la sociedad valenciana está en la ruina, mien-
tras muere gente, ustedes se peleen entre sí . Paren de una 
puñetera vez. (Aplaudiments)

Humildad y trabajo. Humildad y trabajo, señores del Botànic . 
No nos vendan motos, señor Puig . No nos hablen ahora de las 
magníficas instalaciones sanitarias del futuro cuando se les 
vuela el hospital de campaña . No nos vendan vacunaciones 
masivas cuando ni siquiera han vacunado al 2 % del personal.

No nos han enseñado el protocolo de vacunación. Un juez, 
un juez, señores del Botànic, los obliga a ustedes a vacunar a 
los médicos de la privada porque ustedes son unos dogmáti-
cos y no quieren vacunarlos. (Aplaudiments)

Barceló se reúne ayer –ayer– con la señora Oltra para hablar 
de las vacunaciones de nuestros mayores. Ayer. ¿Más de un 
mes y pico después de que comenzaran las vacunaciones 
se reúnen ustedes? Han muerto miles desde entonces. Sus 
cuentas sobre fallecidos no cuadran .

Y mientras tanto, ustedes a lo suyo . Podemos coloca una 
jueza chavista con 43.000 euros al año para el señor Dalmau. 
¿Para qué la quiere, señor Dalmau? ¿Para qué nos va a servir 
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en plena pandemia? ¿Va ser su niñera al estilo de los marque-
ses de Galapagar? (Aplaudiments) ¿Para qué la quiere?

No es la única ocurrencia . Compromís habla de cerrar la 
central nuclear de Cofrentes. ¿Pero en qué narices están 
pensando ustedes? O sea, ustedes en la oposición decían 
que iban a bajar la factura de la luz y está más alta que 
nunca. Ustedes son unos inútiles propopulistas. Hablan de 
ley electoral ahora. ¿De verdad eso es lo que necesitan los 
valencianos? ¿Cambiar la ley electoral?

Ustedes cuando se trataba de bajar los impuestos no quisie-
ron bajárselos a los ciudadanos porque no querían una foto 
con Ciudadanos. ¿Y ahora quieren una foto con Ciudadanos 
para asegurarse la poltrona la próxima legislatura? ¿Ese es 
el cambio en la dirección de Podemos? ¿Se dedican ustedes 
a darnos lecciones de cómo se pronuncia Miquel, reforman 
el palacete de Dalmau y hablan de baja calidad democrática 
ayer aquí –aquí, en les Corts, aquí– de España?

España es una de las mejores democracias del mundo. Mire, yo 
de aquí hoy me voy a hacer campaña electoral a Cataluña, que 
es territorio comanche junto al País Vasco. Y allí hay tres partidos 
constitucionalistas que no podemos hacer campaña electoral en 
condiciones. Esos son dos territorios con baja calidad democrá-
tica por su culpa, populistas, por su culpa. (Aplaudiments)

Por culpa de Podemos, al que se le cae la baba y se hace selfies 
con un impresentable y un terrorista como Otegui y por culpa 
de ustedes, los primos hermanos de Esquerra Republicana, los 
de Compromís. Y por culpa del PSOE, que gobierna con ellos 
aquí, en la Comunidad Valenciana, y en Madrid.

Mire, se dedican a hacer el ridículo . Y mientras tanto siguen 
hablando de chorradas. Nos hablan de un Amazon público, nos 
hablan de unas farmacéuticas públicas. Pero si no saben hacer 
la o con un canuto. ¿De qué narices nos están hablando?

Miren, el colmo de todo, el colmo de todo es el señor de 
Compromís, el señor Baldoví hablando la semana pasada de 
que quiere proponer una semana laboral de cuatro días. Y se 
van a gastar 50 millones de euros. Cuatro días de trabajo.

Son ustedes unos impresentables . Los currantes de este 
país, los currantes, los autónomos, los que están en la hoste-
lería, los comerciantes van a tener que trabajar siete días a la 
semana día y noche para salir de la crisis en la que ustedes 
los han metido. Élite progre. Eso es lo que son ustedes, una 
élite progre que no sabe lo que pasa ahí fuera. Ahí fuera hay 
gente suicidándose porque está en la ruina.

Señor Puig, lidere su gobierno de una puñetera vez, lidere 
su gobierno, lidere a sus socios y despida a los inútiles. 
(Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories. Senyories, jo crec (inoïble) … Senyories, crec que 
adjectius com inútils no són propis d’una sessió de control 
perquè falta al respecte. Jo demanaria que es guardaren 
millor les formes simplement per una qüestió d’educació. Té 
la paraula el president del Consell per a respondre .

Quan vosté vulga, president .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Senyor Cantó, sincerament, crec que hauria de repensar les 
paraules que ha dit. I jo crec que, sincerament, seria bo per a 
esta cambra que retirara almenys els adjectius finals amb els 
que ha parlat. (Aplaudiments)

Però si vosté tracta els altres amb falta de respecte i els diu 
que són uns impresentables, doncs els altres poden dir-li el 
mateix . I això no és, en cap cas, la solució per a la pandèmia, 
que és el que importa de veritat als valencians. El que importa 
als valencians és superar la pandèmia i la reactivació econò-
mica. I amb insult, amb desqualificacions no s’avança res. Això 
no ajuda a res. (Aplaudiments) Per tant, vosté elegir i pot fer 
allò que estime oportú, des del meu respecte que li tinc.

En qualsevol cas, no sé, fa referència vosté als acords. I fa 
referència a un pressupost que ha estat positiu i que està sent 
positiu i que, a més a més, ara amb els fons europeus podem 
suplementar-lo . Quan estem parlant de 400 milions d’euros no 
estem parlant d’un anunci ni estem parlant d’un bulo, d’eixos 
bulos que algú trafica amb ells. No, no estem parlant d’això.

Estem parlant de que està en el butlletí oficial de la 
Generalitat, en el DOGV . I si mira el DOGV, veurà totes 
les ajudes que hi ha per a tots els autònoms, per a tots els 
hostalers en este moment .

Crec que el que cal intentar és veure com es pot millorar. Això 
sempre . Sempre es pot millorar . Però, de fet –esta mascareta 
que li agraïsc–,eixos artesans tindran ajuda, perquè el 
decret que faltava de tots el conjunt de decrets que s’han 
fet s’aprovarà este divendres . Un decret de 7 milions per a 
l’artesania valenciana. Per tant, pot ser insuficient, però és 
un aport substancial a transitar per esta situació tan compli-
cada que estan vivint tantes persones.

Mire, con total claridad . Nosotros no vacunamos a los sani-
tarios privados porque nos lo diga un juez. Desde el prin-
cipio estaba previsto que se iba a vacunar a los sanitarios 
privados . Estaba absolutamente previsto en el plan de vacu-
nación . (Veus)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories… (veus) Senyor president, un segon . Senyoria, 
pot guardar silenci mentres el president del Consell està 
contestant al síndic del grup Ciudadanos? Podeu guardar les 
formes i l’educació en l’hemicicle?

Disculpe la interrupció, president .

 
El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president .

Simplemente es que eso estaba así, estaba previsto. En el 
bloque estaban primero las residencias, trabajadores socio-
sanitarios, sanitarios de primera línea, sanitarios de segunda 
línea, sanitarios de la pública y de la privada .
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Y eso es la hoja de ruta que se ha seguido. Y eso es lo que 
se va a continuar siguiendo, porque lo que queremos es la 
máxima inmunización de todos aquellos además que tienen 
mayor posibilidad de ser contagiados y, sobre todo, los más 
vulnerables .

Porque sí que hay un objetivo básico en la vacunación. El 
gran objetivo es vacunar a aquellas personas más vulnera-
bles, porque es una cuestión de decencia, porque es una 
cuestión de justicia.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Demana la paraula l’il·lustre diputat Fernando Llopis .

El senyor Llopis Pascual:

Buenos días, señor president .

Desde la conselleria de salud se dijo que a la antigua Fe sólo 
iban a trasladar enfermos leves de COVID. Sabe que no 
fue así. Estoy seguro de que usted no era consciente. Nos 
engañaron desde sanidad. No fue la primera vez, no será la 
última.

Somos la comunidad con peores resultados y los valencia-
nos pagamos con nuestras vidas la infame gestión del dúo 
Barceló-Navarro . A la cola en tests PCR, los que más restric-
ciones aplicamos a nuestra hostelería, el rastreo desbor-
dado . Ya no se pregunta cuánta gente no prevista se ha 
vacunado, sino cuántos realmente de los previstos lo han 
hecho. Mientras tratan de alojar a los enfermos bajo lonas 
que se mueven al primer soplo de viento, almacenan resi-
duos peligrosos en lugares (inintel·ligible) … como la feria. Por 
su falta de previsión, mandan a casa a valencianos con sínto-
mas de neumonía dada la escasez de camas.

Estamos en un momento crítico. No hay cambio para el 
Botànic. Parece que sólo el azar será decisivo en nuestro 
destino. Desde Ciudadanos nos resistimos a dejar la vida 
de los valencianos en el azar, sino en la competencia y en 
el trabajo. Señor president, ¿considera que se deben hacer 
cambios en las personas que ocupan la dirección de la conse-
lleria de sanidad?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la consellera de sanitat .

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Señor Llopis, no pensaba yo que iba a hacer usted seguidismo 
de la política, de los bulos y de las falsedades que propaga 
tanto el Partido Popular. Le creía a usted que estaba por 
encima de eso porque lo considero una persona responsable 
que cuando habla sabe lo que dice. Y ya le digo a usted que no 
van a haber cambios en la conselleria de sanidad . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

Té la paraula la il·lustre diputada Ruth Merino .

La senyora Merino Peña:

Gracias, presidente .

Señor Puig, usted decidió hace unas semanas cerrar la hoste-
lería a cal y canto, sin complicarse demasiado . Directamente 
toda, a todas horas y en toda la comunidad . Bien fácil . Sólo tres 
días después de decir que la hostelería no era el problema.

Pero mire, el Tribunal Superior de Justicia del País Vasco ha 
confirmado anteayer lo que muchos pensábamos. Usted 
tenía razón, la hostelería no es el problema. Los criterios 
científicos y sanitarios para cerrarla los desconocemos. 
Creemos que usted también. Más bien parece que la deci-
sión obedece a presiones de sus socios que quizá ven en 
esta pandemia la oportunidad de cambiar las cosas a como a 
ellos les gustaría que fuesen.

Pero la realidad es que la hostelería está siendo cabeza de 
turco. Pero los hosteleros no tienen la culpa de esta deci-
sión, sólo quieren trabajar y ganarse la vida. Por cierto, ¿qué 
le parece que alguien de su partido decida ganarse la vida 
con las desgracias que estas decisiones provocan?

Mire, sabemos que Sánchez está desaparecido para todo lo 
importante y se ha lavado las manos de forma irresponsa-
ble . Pero ustedes se deben a los valencianos y deben costear 
las consecuencias económicas de las restricciones que han 
improvisado .

Por eso quería preguntarle qué medidas inmediatas y adicio-
nales van a adoptar para indemnizar de forma justa y sufi-
ciente a la hostelería por los ingresos que deja de percibir 
debido a la decisión política adoptada.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la vicepresident del Consell a la pregunta que 
s’acaba de formular. Vicepresidenta, quan vosté vulga té la 
paraula .
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La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyor president .

Senyora diputada, jo crec que vostés deuen aclarir-se. No 
es pot servir a Déu i al dimoni a la vegada . Vostés no poden 
estar parlant de la saturació de la sanitat, dels morts i dels 
contagis i alhora dir: «Abran los bares.» Escolte, venen ací a 
contradir-se .

Des que es tancà l’hostaleria, la corba ha començat a caure 
en picat. Vostés miren les dades. I clar que fan falta ajudes, 
clar que fan falta ajudes per a les famílies que es guanyen la 
vida treballant en eixe sector o en el sector del turisme o en 
el sector de l’artesania o en el sector de la venda sedentària 
o en el sector del xicotet comerç. I això és el que estem fent 
setmana rere setmana .

¿Però vostés es lligen el Diari Oficial de la Generalitat 
Valenciana? No se’l lligen, ja, ja ho veig, ja. No se’l lligen. Però 
és una obligació d’un diputat . Vostés cobren tots els mesos 
el sou. Lligen-se el diari oficial on ixen tots els decrets que 
estem aprovant d’ajudes.

Aleshores, senyora diputada, no és seriós, no és seriós 
vindre ací a contar mentires, a contradir-se.

El que este govern té clar és que el primer és la vida i la 
salut, i això és el que estem defensant. I, a partir d’ahí, 
també, la vida en l’economia de les persones . I això és el 
que cada dia s’està publicant en el diari oficial. La comunitat 
que més ajudes ha dedicat als sectors econòmics afectats és 
esta . Per damunt de Madrid, d’Andalusia, on vostés gover-
nen . (Aplaudiments) És esta, senyora diputada.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, continuarem ara la sessió de control amb la 
pregunta que formula, en nom del Grup Parlamentari 
Compromís, el síndic, l’il·lustre diputat Fran Ferri .

Escoltarem el senyor Ferri .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Ferri Fayos:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyor president, bon dia .

Mire, senyor Puig, un missatge d’assossegament i de 
tranquil·litat des de Compromís: sempre serem garantia del 
Botànic perquè precisament discursos tan feixistes com el 
que acabem d’escoltar no entren mai al Consell, un consell 
que ha de treballar per a tots els valencians i valencianes. 
(Aplaudiments)

Hui, des de Compromís, li preguntem pel full de ruta del 
Consell en el context actual. Este context que està marcat 

i ha d’estar marcat per tres grans prioritats: la primera, les 
restriccions, necessàries per a salvar vides; la segona, les 
ajudes, necessàries per a compensar els sectors afectats; la 
tercera, la vacunació, imprescindible per a superar este mal 
son .

Per a estos tres àmbits li plantejaré tres propostes concre-
tes en cadascun d’ells i començaré per una evidència. Senyor 
president –ja ho ha dit vosté–, senyories, les restriccions 
funcionen . Les restriccions salven vides .

A ningú li agrada haver de limitar la vida de la ciutadania o 
tancar algunes activitats econòmiques. Però des de l’inici de 
la pandèmia i arreu del món ja hem vist el que funciona i el 
que no funciona. I ho estem tornant a comprovar ací en la 
nostra terra .

La incidència acumulada està baixant: hem passat dels 
10.000 casos que teníem diaris als 3.000 d’ahir. I, poc a poc, 
es reduïxen els ingressats, les persones en la UCI, i això vol 
dir que en uns dies també baixaran les persones que perden 
la seua vida .

I tot açò, senyories, no és casualitat. Eixa millora és gràcies a 
l’esforç col·lectiu de tots i totes les valencianes que dia a dia 
fan sacrificis per a lluitar contra esta pandèmia.

A mi el que em sorprén, senyor president, és com les dretes 
critiquen eixes restriccions. I, fins i tot, li van fer una visita al 
palau oferint-li el seu suport perquè no aplicara restriccions. 
I jo em pregunte: ¿quina era l’alternativa? ¿Que es saturaren 
més les UCI? ¿Que hi haguera més ingressats? ¿Que en lloc 
de 100 morts al dia en tinguérem 200 o 300? ¿Per què les 
dretes no han donat suport ací a coses que estan fent els seus 
companys en Castella i Lleó, per exemple? Potser perquè allà 
els seus companys prioritzen salvar vides. Potser siga per això.

Però, senyor president, també hem de dir-li a la gent una veri-
tat incòmoda. Ens queda molt de camí. Ens queda molt de 
camí. No és el moment de salvar ponts en març, ni de salvar la 
Setmana Santa . No és el moment de deixar via lliure al virus .

Per això, la nostra primera proposta: molt de comte amb 
la futura desescalada. Esgotem el marge que tenim com a 
autonomia amb les nostres competències i continuem recla-
mant al govern central un decret d’estat d’alarma que ens 
done més instruments per a lluitar contra el virus. Perquè, 
com s’ha demostrat, les restriccions funcionen, les restric-
cions salven vides .

El segon tema del qual vull parlar són les ajudes. Perquè també 
està clar que eixes restriccions tenen uns perjudicats. Entre 
altres, trobem alguns sectors econòmics, bars, restaurants o 
gimnasos, però també tots els treballadors que formen part 
d’estos negocis. Per això és molt encertat que la Generalitat 
haja impulsat un pla Resistir amb 400 milions d’euros en ajudes. 
És un encert, però necessitem més, i ahí ha d’entrar el govern 
central, amb ajudes directes als sectors, però també fent-nos 
arribar més recursos a les comunitats autònomes .

Com saben, durant la primera onada, es va fer arribar a les 
comunitats autònomes vora setze mil milions d’euros amb 
uns criteris que primaven les zones que havien patit més el 
virus, com ara Madrid . I per això a nosaltres ens van tocar 
menys diners .


